
ZHOR
Jeden z  nejmladších souborů školy, který se 
však za pět let své existence stačil výrazně zapsat 
do povědomí nejen trutnovské veřejnosti. ZHOR 
vznikl v roce 2015 jako hudebně taneční soubor, 
který si dal vskutku průkopnický cíl – v  městě 
Trutnově, kde nikdy folklorní soubor nepraco-
val a  kde se v  průběhu staletí potkávala kultura 
německá s kulturou českou a židovskou, vzkřísit 
a oživit lidovou píseň a tanec Krkonoš a blízkého 
Podkrkonoší. 

ZHOR ve svých vystoupeních kombinuje hudbu, 
zpěv, tanec a  mluvené slovo. Založení ZHORu 
předcházelo několik ročníků „Vynášení smrtky“ 
v Uffu s živou hudbou. Pro velkou oblibu u pub-
lika rozhodlo vedení školy o širší podpoře snahy 
o založení souboru, se kterým by se dalo praco-
vat celoročně. První důležité vystoupení soubo-
ru v ustáleném obsazení proběhlo v únoru 2017 
v Národním domě v Trutnově. ZHOR se předsta-
vil s hodinovým programem „Český rok“ v kostý-
mech, které ušila Eva Tatoušková z Nového Města 
nad Metují. Následovala řada vystoupení nejen 
v  Trutnově, ale i  ve  Dvoře Králové nad Labem 
(Rukopisné dny, adventní trhy v Hankově domě), 
v  Jičíně (festival Jičín – město pohádky), soubor 
se také dvakrát zúčastnil krajského kola soutěže 
ZUŠ. 

Největší událostí v historii ZHORu byla jistě účast 
souboru na prestižním 64. Mezinárodním folklor-
ním festivalu Červený Kostelec v srpnu 2018. Před 
tisícihlavým publikem, které zaplnilo zdejší amfi-
teátr v přírodě, se představil ZHOR se zkrácenou 
verzí programu „Český rok“ a  sklidil zasloužený 
potlesk. Pro nadšené děti obrovské zadostiučině-
ní a  motivace do  další práce, pro nás pedagogy 
radost a poznání, že když se chce a potká se píle 
s  odhodláním, šikovně vymyšlený scénář, nápa-
dité choreografie a souboru na míru ušité úpravy 

V řece, na plese 
i na Jazzinci – orchestr 
Musica Candida baví 
publikum již 10 let
Nedílnou součástí každé umělecké školy jsou 
hudební soubory – právě díky nim žáci mohou 
ihned uplatnit, co se sami naučili. Formou spo-
lečných zážitků se jim vrací energie investovaná 
do učení se hry na nástroj. Podobně jako jinde 
i zde platí, že společně s přáteli jde práce snáze 
od ruky a je to větší zábava. Jedním z takových 
souborů a zároveň největším z nich je na ZUŠ 
Trutnov orchestr Musica Candida. Má za sebou 
desátý rok působení a neustále pokračuje v pří-
pravě nových projektů. Pojďme se společně po-
dívat na to, co se za poslední roky povedlo.

Kdo se někdy procházel Trutnovem v  pátek 
po  čtvrté hodině odpolední, nemohl si nevšim-
nout, že se z  vrchních oken školy pod radnicí 
ozývá hudba rozmanitých žánrů. To se pravidel-
ně schází a  nacvičuje nový repertoár školní or-
chestr Musica Candida. Je tomu již deset let, kdy 
úspěšně zakončil svůj první školní rok pod ve-
dením zakládající učitelky a  současné dirigentky 
Michaely Fiedlerové. Tehdy parta mladých smyč-
cařů společně s  klavíristy a  flétnisty zahrála ně-
kolik pohádkových melodií. Od  té doby prošel 
orchestr výrazným vývojem, rozrostl se, vyzkou-
šel vícero vedení a po celou dobu se spolupodílel 
na úspěšných projektech.  

Své půlkulatiny orchestr oslavil společně se 70. 
narozeninami školy před pěti lety. Hned nato, 
na  jaře roku 2016, se mu dostalo nabídky kon-
certovat v  rámci trutnovského festivalu Jazzinec. 
Naše město tehdy poctil jednou ze svých návštěv 
písničkář James Harries. Přivezl s sebou repertoár 
ze svého nového alba Until the Sky Bends Down. 
Písně z  tohoto alba jsou doplněny o  smyčcové 
party, o jejichž provedení se v Uffu postaral právě 
školní orchestr. Dalším, tentokrát zcela nevšed-
ním představením bylo uvedení části ze Smeta-
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novy symfonické básně Vltava, a  to na  plavidle 
postaveném přímo v korytu řeky Úpy. Dračí slav-
nosti se totiž v roce 2017 nesly ve znamení vody 
a pořadatelé tak připravili dokonalou poctu našim 
řekám.

Rok poté se dala takřka celá škola do  pohybu, 
když připravovala svůj vlastní muzikál – ZUŠkál. 
Příběh mladých lidí, kteří se nespokojí jen s rutin-
ním chozením do školy a zpět a hledají v  životě 
něco, na  co jsou i  matematické vzorečky krátké, 
je přímým obrazem toho, jaký pozitivní vliv má 
na  mladé lidi možnost seberealizace v  umělec-
ké oblasti. Život mu vdechly režisérka Kateřina 
Talavašková a  scénáristé Alena Rodrová 
a  Jaroslav Dvorský. Hudebně ho doplnil Lukáš 
Červený, který tou dobou druhým rokem vedl 
v zastoupení školní orchestr.

Spolupráce orchestru s  uměleckými obory dal-
ších žánrů orchestru slušela, a tak se v roce 2019 
uskutečnil projekt ve  spolupráci s  pěveckým 
sborem Colours of GTU, který na  Gymnáziu 
Trutnov vede Vojtěch Kábrt. Společně se oba hu-
dební soubory vypravily do  Tolkienovy Středo-
země, kde objevily hudbu Howarda Shora zkom-
ponovanou pro filmovou trilogii Pán prstenů. 
Ve stejném roce také Musica Candida roztančila 
Uffo na historicky druhém školním plese nesou-
cím titul Démanty zimy. Je tedy zřejmé, že o nudě 
v orchestru nemůže být řeč.

Mohlo by se zdát, že hudebníci si za  tu dobu 
od  založení orchestru vyzkoušeli úplně všechno. 
To je však omyl. Novou zkušenost přinesla doba 
koronavirová na  jaře roku 2020. Orchestr se po-
prvé za svou existenci nemohl scházet a hrát. Ni-
kdo se však nenechal vyvést z míry a přistoupilo 
se k náhradnímu řešení. Muzikanti se doma sami 
naučili písničku, svůj part nahráli, vše se pak v po-
čítači dalo dohromady a  výsledek se vysílal přes 
internet. Věřme tedy, že žáky z orchestru Musica 
Candida to prostě baví a že je nic nezastaví a že 
se budeme moci i  v  dalších letech těšit na  nové 
hudební zážitky plné mladé energie, které pro nás 
společně připraví.

n Lukáš Červený

O jazyku těla 
i jednom srdci
Tanec je jazyk těla, kterým tanečník hovoří na je-
višti. Nepotřebuje slova, věty, žádné fráze, které by 
rozostřovaly pravdu – jeho tělo je tím nástrojem, 
kterým vyjadřuje své pocity, prožitky a  své vní-
mání světa. Vede nás k vnitřnímu ztišení v tom-
to uspěchaném světě a  práci na  sobě, své fyzic-
ké kondici, ale také nás učí vztahům k  druhým 
lidem, zodpovědnosti za  celek, skupinu, rozvíjí 
naši fantazii a kreativitu a umožňuje se svobodně 
projevit. Díky tanci se určitě můžeme stát lepšími 
lidmi, protože si uvědomíme, že všechno v životě 
není na jeden či dva kliky myší, aby se to objevi-
lo druhý den za dveřmi, ale ty důležité věci, které 
mají opravdovou hodnotu, je potřeba dlouhodo-
bě a s trpělivostí k sobě samému budovat, krůček 
po krůčku. 

Tyto hodnoty a zacílení v sobě nese výuka na ta-
nečním oboru v trutnovské ZUŠ. Žáci mají mož-
nost od  útlého věku prozkoumávat a  postupně 
uchopovat svoji tvořivost, pracovat na  svých fy-
zických dispozicích a  koordinaci těla, vnímat 
hudbu a  prostor na  jevišti. V  závěru studia jsou 
tanečníky, kteří si umí vybrat vlastní téma choreo-
grafie, hudební motiv, připravit vhodný kostým 
a vytvořit autorskou jevištní etudu. 

V uplynulých pěti letech se kromě standartní výu-
ky a závěrečných představení, která jsou tradičním 
výstupem každého školního roku, konalo něko-
lik uměleckých projektů, které mohly vzniknout 
díky spolupráci více oborů. Jednoznačně TOP 
projekt uplynulých pěti let byl autorský muzikál 
ZUŠKÁL s  hudbou Lukáše Červeného a  scéná-
řem Aleny Rodrové, kde se podařilo opravdu až 
zázračně propojit tanečníky s divadelníky i zpěvá-
ky na  jednom jevišti za  doprovodu skvělého or-
chestru, to vše korunováno hereckým obsazením 
samotných pedagogů. 

Základní umělecká 
škola Trutnov slaví 
v tomto roce již 75 let 
od svého založení 
Je důležité připomenout, že umělecké vzdělávání 
má v naší zemi dlouhou tradici a ve světě je pova-
žováno za ojedinělý fenomén. Vznikla neobyčejná 
síť škol, poskytující základy uměleckého vzdělání, 
dnes i  s  legislativním zakotvením ve  školském 
zákoně. Cílem tohoto vzdělávání je kromě výuky 
uměleckých předmětů i rozvoj talentu žáka, jeho 
charakterových vlastností a  kultivace osobnosti. 
Tento cíl se snaží naši pedagogové naplnit a dů-
kazem toho jsou výsledky umělecké tvorby žáků.

Rozhodli jsme se vydat jubilejní noviny, které 
představují alespoň zlomek činností školy v uply-
nulých pěti letech. Naleznete zde články, úvahy, 
rozhovory… učitelů, žáků, rodičů i  dalších příz-
nivců školy. Noviny v podstatě navazují na alma-
nach vydaný před pěti lety ku příležitosti oslav 
70. výročí založení, kde je podrobně zaznamená-
na celá známá historie školy. 

V  posledních pěti letech došlo v  naší vzděláva-
cí instituci k  výrazným změnám, jak v  přístupu 
pedagogů k výuce, což souvisí s určitou volností 
v  obsahu školního vzdělávacího programu, tak 
v oblasti personální. Učitelský sbor se zčásti omla-
dil a v současnosti zde působí 46 pedagogů. Posí-

písní, tak to prostě musí vyjít!

V roce 2019 představil ZHOR program „Tam pod 
těmi Kerkonoši“, složený výhradně z písní našeho 
regionu. Program jsme měli možnost zahrát ještě 
jednou – v  květnu jsme vystoupili v  rámci celo-
státního happeningu ZUŠ OPEN v krásném orlic-
kém Neratově. 

Program složený z regionálních písní a tanců dále 
rozšiřujeme. Nástrojové obsazení hudební čás-
ti souboru pod vedením Drahomíry Tvrdíkové 
a  Lenky Jiranové se prakticky nezměnilo (první 
a druhé housle, viola, basa nebo violoncello, zob-
cové flétny, klarinet, příčná flétna). Taneční slož-
ka souboru fungovala až do roku 2018 v počtu 16 
dětí (8 tanečních párů), vedoucí této části ZHORu 
je Jana Michaličková.  V současné době se složení 
souboru mění – ubylo chlapců a  převládají děti 
mladšího školního věku. 

Hudba a tanec patří do Krkonoš od pradávna, je-
jich prostřednictvím si horáci krátili často úmor-
nou práci za stavem nebo při řezání perliček, v pís-
ních se zrcadlí jejich každodenní radosti, starosti, 
i  svérázný humor. V  dnešní rychlé, uspěchané 
a přetechnizované době si obzvláště uvědomuje-
me, jak důležité byly pro naše předky v koloběhu 
let, desetiletí a staletí jejich pravidelně se opakující 
tradice a zvyky. Byly to jistoty, které dávaly životu 
horalů pevný řád, smysl, pocit ukotvení a sounále-
žitosti. Čas plyne a lidé dnes prožívají jiné starosti 
a  radosti než před staletími. Lidové zvyky, písně 
a tance se postupně vytrácí. A to je veliká škoda. 
Jedním z cílů uměleckého vzdělávání by tak mělo 
být i oživení zájmu o lidovou kulturu. Písně, tan-
ce, tradice a zvyky jsou součástí našeho dědictví 
po předcích a my sami jsme jejich pokračováním. 
Naše děti ZHOR už za ty roky vědí, že jejich pro-
střednictvím mohou objevovat sebe i  svět okolo. 
S radostí a chutí. 

n Lenka Jiranová

Všechny projekty a  představení by nemohly 
vzniknout jen tak samy od sebe, proto bych ráda 
poděkovala paní ředitelce Blance Matyskové 
za  podporu a  pomoc při těchto nadrámcových 
uměleckých aktivitách, její nasazení a ochotu při 
zařizování nezbytných žádostí o  granty, bez kte-
rých by některé akce nemohly proběhnout. Je člo-
věkem na svém místě, srdcem trutnovské ZUŠky.

n Kateřina Talavašková

Druhým velkým a  netradičním projektem bylo 
pozvání tanečníků na  novocirkusový festival 
Cirkuff. Vybraná skupinka nejstarších žáků 
II. stupně nazkoušela a  vytvořila během něko-
lika víkendů autorskou tanečně-akrobatickou 
performanci PURE, ve které tanečníci posunuli 
mnohonásobně svoje limity a reprezentovali nejen 
trutnovskou ZUŠku, ale i město Trutnov na scéně 
mezinárodních profi akrobatů. Do  projektu byly 
přizvány choreografky Pavla Vařáková a Kateřina 
Blažková z EKS Dance Company s hudební asis-
tencí Lukáše Červeného a trutnovskému publiku 
společně předvedli na  jevišti pod šapitó křehkou 
etudu o tom, jak je důležité zjistit, kým jsme, kde 
je naše opravdovost, a tu vždy následovat.

Poslední událost, která jistě stojí za  zmínku, 
protože má v  Trutnově již tradici a  každým 
rokem vzbuzuje větší zájem veřejnosti, je Dance 
Festival Trutnov. Letošní jubilejní X. ročník se 
nesl na  vlně multižánrovosti – tanec, akrobacie, 
hudba, výtvarné umění a  animace – to vše bylo 
součástí srpnového týdne. Festival vyvrcholil 
představením na  jevišti Uffa na téma Umění nás 
mění a téměř stovka účastníků všech dílen a ná-
vštěvníků z  veřejnosti tak mohla prožít a  sdílet 
společně s vyprodaným Uffem jaké to je, když se 
něčemu věnujeme intenzivně a spolu. 

lila se zejména mezioborová spolupráce, vznikly 
další soubory, nová studijní zaměření, drobné 
i  větší produkce i  celoškolní tematické projekty. 
Škola pořádala stovky vystoupení, představení, 
výstav, kde se naši žáci s úspěchem prezentovali, 
účastnili se soutěží a přehlídek, vystupovali na ak-
cích jiných organizací. Nic z toho by se neuskuteč-
nilo bez skvělé práce našich pedagogů.

Hlavním cílem Základní umělecké školy 
Trutnov je elementární výuka uměleckých před-
mětů v  oboru hudebním, výtvarném, tanečním 
a  literárně dramatickém, ale i  zajištění, aby naši 
absolventi dál pokračovali ve  svých uměleckých 
zájmech v osobním nebo profesním životě. 

n Blanka Matysková                                                                                                                        



Adventní koncerty 
v Chotěvicích
V  chotěvickém kostele sv. Petra a  Pavla se slou-
ží pouze jedna mše v  roce. Přesto, nebo právě 
proto se skupina nadšenců ze sdružení OCHOZ 
před devíti lety rozhodla oživit ho kulturním dě-
ním. Každou třetí adventní neděli se tak v  zapl-
něném kostele odehraje příběh narození Ježíška 
z Lukášova evangelia. Marie, Josef, andělé, Tři 
králové a další postavy biblického příběhu pravi-
delně oživují kulisy Betléma, ve kterém si všichni 
návštěvníci koncertu mohou zazpívat s  více než 
šedesáti účinkujícími známé i méně známé české 
koledy. Hlavní myšlenkou koncertu je zapojení co 
největšího počtu místních dětí, ale i dospělých – 
jejich rodičů a prarodičů – nejen z Chotěvic, ale 
i ze sousední Čermné nebo Pilníkova. Představení 
by se ale nikdy nemohlo uskutečnit bez vydatné 
pomoci žáků naší trutnovské školy. Hodinový 
program tak pravidelně doplňoval flétnový sou-
bor PoLenka a  v  posledních letech především 
folklorní soubor ZHOR. Adventní setkávání 
v Chotěvicích si za roky své existence získalo vel-
mi dobré jméno. Kostel bývá vždy zaplněn, pro-
voněn vůní perníčků, čaje a  dýchá atmosférou 
pospolitosti, přátelství a sváteční náladou. 

Jsem přesvědčená o  tom, že posláním „ZUŠek“ 
má být především vychovávat poučené publikum 
a  nadšené amatérské hudebníky-výtvarníky-ta-
nečníky-divadelníky, kteří se s chutí a nadšením 
zapojí do  kulturního života své obce a  dokážou 
k tomu strhnout i své okolí. Mám velikou radost, 
že o  účinkujících chotěvických koncertů z  řad 
žáků naší školy toto platí takřka stoprocentně. 
I když už půdu naší školy opustili, hudba je pro ně 
stále radostí a zábavou. 

n Lenka Jiranová

Leden prozářený 
démanty
Pátek 11. ledna 2019 byl pamětihodný. Nejsem 
úplně plesový typ, nejčastěji se na plesech vysky-
tuji coby muzikant nebo člen učitelského sboru, 
ano, jednou dokonce i jako třídní… a dvakrát už 
mě vlastně zastupovala jen maska, byl jsem tam 
coby lepenkový panák. Podobně zástupná role by 
mě však v případě plesu Základní umělecké školy 
v Trutnově pod názvem Démanty zimy moc mr-
zela!

Že se v ZUŠ dějí zajímavé věci bylo jasné již v létě 
předchozího roku, kdy byl s  velkým úspěchem 
uveden muzikál ZUŠkál, nebo vždy při Vítání 
jara/Vynášení smrtky či představeních Taneční 
akademie. Tyhle akce kombinují obrovské nasa-
zení účinkujících s vysokou estetickou hodnotou 
a společenskou stránkou věci. A stejně tomu bylo 
i na plese!

Začalo to už krásným plakátem a  graficky od-
povídající výzdobou sálu. Reprodukovaná hud-
ba v předsálí spolu se zvuky zimy a  tanečnicemi 
předvádějícími Zamrzlé sochy vytvořily zajímavý 
předěl mezi venkovním a plesovým světem. Bylo 
jasné, že se účastníkům večera dostane daleko 
více, než jen klasických pár tanečních setů ge-
nerické hudby a několika předtančení. Po úvod-
ním slově paní ředitelky se do  komorní hudby 
pustilo několik vyučujících – Lukáš Červený, 
Drahomíra Tvrdíková, Lucie Viesnerová  
a Lenka Jiranová. Hezká kulisa k tanci, poslechu 
nebo úvodnímu zdravení se s  přáteli – a  že jich 
bylo! O  další kus k  zábavě a  tanci nás posunu-
la Musica Candida podpořená rytmickou sekcí 
z Mybandu, která zaplnila celé jeviště. Nevychá-
zel jsem z údivu z toho množství zapojených lidí, 
z  toho, jak skvěle to zvládají, jakou hudbu hrají, 
jak to zní a  jak se všichni baví. A  to byl vlastně 
jen začátek! Protože ples gradoval předtančením 
v  podobě muzikálového čísla učitelů My máme 
rádi umění a  nástupem konzervatoristů Banda 
di feste. Ti to rozjeli tak, že jsem se musel občas 
podívat, kdo to tam tak válí třeba za bicí soupra-
vou… nojo! Generace našich děti dorůstá a  má 
po kom dědit talent.                        

Nedá se vyloučit, že můj úsudek lehce ovlivnil 
skvělý suchý sekt od Bohemky, ale i tak si myslím, 
že se to povedlo na  sto procent po  společenské, 

Na jevišti můžete být 
vším, čím chcete aneb 
„A to mám vlézt do tý 
rakve, jo?“
„Cože? Vy tady v  zušce máte vlastní divadlo? 
Jeviště, hlediště, boďáky, pracáky, prakťáky, mixák 
a tohle všechno? To je skvělý!“

Asi nějak takhle jsem reagovala, když mě před 
pěti lety má budoucí kolegyně z  dramatické-
ho oboru vzala na  obhlídku nového působiště. 
Trdýlko – TRutnovské DivaDÝLKO – mě okamži-
tě nadchlo. Ačkoliv jde vlastně „jen“ o dvě spoje-
né učebny v prvním patře budovy ZUŠ ve Školní 
ulici, přesto je Trdýlko svéprávným divadelním 
prostorem se všemi náležitostmi. Prostor, který 
vytváří důstojný rámec prvním hereckým krůč-
kům, i pokročilejším studentským kreacím. A to 
jsem ještě netušila, že nejmenší trutnovskou scénu 
čeká „zgruntovní“ rekonstrukce. A  že sympatic-
kou patinu dřevěných židlí a „zátěžáku“ na  jevi-
šti vystřídá elegantní hladkost baletizolu a  měk-
ká červeň polstrovaných křesílek. Ale o proměně 
Trdýlka více v článku Jak jsme hledali nový název 
pro Trdýlko. 

Mám-li ze svého pohledu mírně zmapovat udá-
losti posledních pěti let na „dramaťáku“ – což by 
mělo být hlavním cílem tohoto článku – pak se 
tím, jak už bylo naznačeno, ohlížím za  svou ce-
lou dosavadní historií na  trutnovské zušce. Je to 
dojemný okamžik… Bořím se tedy do oblíbeného 
ušáku, naposledy usrknu lipového thé, prsty jedné 
ruky pošimrám pod bradičkou svou angorskou 
kočku a  prsty druhé ruky navinu čistý list papí-
ru do  stařičkého psacího stroje značky Consul. 
A mohu začít kontemplovat…

(…No, dobrá, trochu jsem se nechala unést. Vy-
kreslená retro idyla má k realitě poněkud daleko. 
Nelebedím si v ušáku, nýbrž se hrbím na kancelář-
ské židli, nedatluju do psacího stroje, ale do počí-
tačové klávesnice a nesrkám čajíček, anóbrž turka, 
který by vzpružil i Leninovu mumii. A na kočky 
jsem alergická. Nic nevadí, i  takto nepoeticky se 
dá zavzpomínat…)

Pět let není moc. Ale ani málo. Divadelní es-
kapády jsem podnikala postupně se třemi žá-
kovskými soubory. V  Trdýlku, na  „koberci, co 
znamená svět“, jsme se divákům představili se 
čtrnácti premiérami. Devět bylo činoherních, 
dvě loutkové, dvakrát pásmo uměleckých před-
nesů a  jednou si studenti „střihli“ improvizační 
divadlo. Snad vcelku úspěšně, soudě podle divác-
kých reakcí. Osobně mám velkou radost z  toho, 
že dvě ze zmíněných představení byla autorská – 
žáci byli sami autory scénáře i  herci. Jakkoliv je 
nám v  Trdýlku dobře, občas jsme se „odvázali“ 
a opustili domovskou scénu. Hráli jsme na vánoč-
ních trzích, na trutnovském Majálesu nebo třeba 
 v Muzeu Podkrkonoší. Trutnovské ulice i městský 
park jsme divadelně rozžívali v rámci ZUŠ Open.  
Další dobrá věc se podařila i mimo jeviště: položi-
li jsme skromňoučký základ divadelního fundusu 
a kostymérny. Naše kostýmní skříně chovají i ta-
kové poklady jako zlaté minišatky, ve kterých se 
producírovala „dozlatova“ upečená vánočka, nebo 
fortelnou dřevěnou rakev, která může v  případě 
potřeby sloužit i jako necky. 

Tolik suchopárný výčet. To podstatné se v  něm 
ale ztrácí. Vzrušující proces společné tvorby. Pře-
mýšlení, hledání, fantazírování, hraní si, blbnutí, 
zábava a sranda neskutečná. Ale taky někdy dřina, 
bezradnost, hádky, možná zoufalství a trochu be-
znaděj – to když se premča blíží a zkoušení nejde 
a nestíhá se, strašně nestíhá a napadají myšlenky 
jako „proboha, s  tímhle přece nemůžeme vylézt 
před lidi.“ A pak to absolutní blaženství, ten pocit 
beztíže a dokonalého štěstí, když to nakonec pře-
ce jenom nějak klapne a premiéra se podaří. On 
to prostě nakonec vždycky ten divadelní pánbůh 
nějak zařídí.

Co mi ale „trutnovská pětiletka“ přinesla nejcen-
nějšího? Setkání s tvůrčími a inspirativními lidmi 
– z řad žáků i kolegů ze školy – z nichž některé už 
mohu snad počítat mezi své přátele. Jsem vděč-
ná za atmosféru důvěry, kterou se, doufám, daří 
na  „dramaťáku“ budovat a  udržet. V  autentic-
kém provedení to zní asi takhle: „Kámo, tady seš 
na dramaťáku, tady si nemusíš na nic hrát.“ Ono 
by to bez té důvěry ani nešlo. Při hereckých cvi-
čeních ze sebe člověk velmi, opravdu velmi často 
dělá v „civilním“ a nezúčastněném pohledu idiota. 
A pro některé žáky, především pokud s divadlem 
začínají, to nemusí být snadné. Proto si opakuje-
me zlaté pravidlo. „Jestliže všichni ze sebe udě-
láme idioty, nikdo se nemusí cítit jako idiot.“ Je 
k tomu potřeba jistá dávka odvahy. Ale odměnou 
je úžasná svoboda. Na jevišti můžu být vším, čím 
chci. 

Třeba vařečkou – jako v pohádce Jak se vánočka 
nechala pojistit (premiéra 2017). „A  Šárko, jak 
mám asi zahrát vařečku?“ „No, zkus si představit, 
jaký má vařečka vlastnosti…“ „Tak… je dřevě-
ná…“ „No, to taky. Ale kdybys jí měla přisoudit 
lidský vlastnosti…“ „Tak asi bude taková rázná, 
takovej generál.“ Vařečka nakonec hrála v  kos-
týmu, který hodně připomínal uniformu, a měla 
chování dozorkyně z ženské věznice.

Nebo mrtvolou, co na  svém vlastním pohřbu 
náhle obživne (Jak přežít smrt, premiéra 2018). 
„A to mám vlézt do tý rakve, jo?“ „Jo.“ „A vy mě 
přiklopíte víkem, jo?“ „Jo.“ „A Anča s Bártem mě 
ponesou po schodech, jo?“ „Jo.“ „A ještě mám z tý 
rakve pronášet repliky tak, aby mě bylo slyšet, jo?“ 
„Jo.“ „A nepřijde ti, že těch požadavků je trochu 
hodně?“ „Ne.“

Nebo jazzovou divou, která se v  minutě převtělí 
do šoféra limuzíny, v další minutě do  lehké žen-
štiny, za chvíli zas do italského mafiána a v nepo-
slední řadě do jazzového pánbíčka ve zlatém saku 

Jak jsme hledali nový 
název pro Trdýlko
V  letech 2017 – 2018 prošlo školní divadýlko 
Trdýlko velkorysou rekonstrukcí. Nová elevace 
s  polstrovanými křesílky, světelný park, mixáž-
ní pult, výměna původního zátěžového koberce 
na jevišti za hladký baletizol, inu… Žáci mají nyní 
k dispozici sice maličkou, komorní, ale plně vyba-
venou divadelní scénu.

Společně s  vnitřnostmi divadlo změnilo i  kabát. 
Nad vchodem do sálu návštěvníky vítají divadelní 
patroni, které jsme drze požádali o záštitu nad na-
šimi uměleckými pokusy. A oslovili jsme rovnou 
ty nejlepší: Williama Shakespeara, Stanislavského 
s  Čechovem, Matěje Kopeckého, Judith Malinu, 
Václava Havla a Jerzyho Grotowského. A nedosti 
na  tom – v  dohledné době je očekáván příchod 
ještě dalších apoštolů, v čele s divadelním pradě-
dečkem Euripidem.

A  aby renovace byla úplná, pojali jsme úmysl 
„zrenovovat“ i  stávající pojmenování žákovské 
scény. Za tím účelem jsme vyhlásili veřejnou an-
ketu (cílenou na žáky, rodiče a okruh přátel ZUŠ) 
pro nový název školního divadla. Návrhů se sešlo 
velké množství. Některé s gramatickými „muška-
mi“ („Českí divadlo“, „divadlo Ráj na zemy“), jiné 
trošku bezradné („Já nevím“, „Já fakt nevím“), ně-
které originální („divadlo Stehno“, „divadlo Ha ha 
ha“, „divadlo Kokos“, „Babišovo divadlo“). Někte-
ré návrhy byly kapánek temné („divadlo Hydra“, 
„Upíří noc“), jiné poněkud infantilní („divadlo 
Víly Amálky“, „Ježeček“, „Emílek“, „Prdílek“). 
Objevily se názvy rozvláčné („Divadlo Koncent-
rovaný roztok kyseliny askorbovo-sírové nasycené 
v hydroxidu fosforečném“), i stručné („Blik diva-
dlo“). A některým návrhům se přeci jen podařilo 
probojovat do úzkého výběru („Divadlo Útulek“, 
„Divadlo Pod kostelem“). Ale nakonec na  celé 
čáře zvítězila tradice. Nejintenzivněji totiž zazní-
val hlas pro ponechání původního názvu divadla: 
Trdýlko – trutnovské divadýlko. Vox populi, vox 
Dei, řekli jsme si. A Trdýlko zůstalo Trdýlkem.    

n Šárka Ziková

Dusno na cvičišti, 
blaze na bojišti
Reportáž z jednoho koncertu 

Je pondělí 17. června 2019 odpoledne a na chod-
bě trutnovské zušky je plno. Právě totiž dorazili 
zpěváci ze školního pěveckého sboru z  gymplu. 
Spolu s muzikanty žákovského orchestru Musica 
Candida čekají, až se jim uvolní zkušebna v příze-
mí, aby mohli společně trénovat na koncert, který 
se uskuteční již za  9 dní. Na  plánu je ambicióz-
ní projekt Volání Středozemě. Orchestr a sbor se 
chystají společně představit trutnovskému publi-
ku slavné filmové melodie z ještě slavnější trilogie 
Pán prstenů. 

Zkušebna je již volná, zpěváci i  muzikanti za-
ujímají svá místa. Přestože jsou snad všechna 
okna v místnosti otevřená, vzduch je těžký, hor-
ký a všem se na čele dělají kapky potu. Zní první 
tóny, zanedlouho je třeba skladbu zastavit, několik 
taktů bylo zahráno způsobem, že nelze pokračo-
vat dál. Napodruhé je vše v pořádku, ale nezda-
řil se nástup sboru. Tak znovu. A  za  nedlouho 
zase výpadek a pak další a další. Každá takováto 
chyba stupňuje v  hráčích i  zpěvácích nervozitu: 
koncert je již za  týden, Uffo vyprodané a  takové 
záseky. Ale musí se to ustát, jede se dál. Zkouška 
je ukončena, v muzikantech i zpěvácích převládají 
smíšené pocity, jak tohle dopadne? Ale říká se, že 
všechno zlé je pro něco dobré. Snad právě nepříliš 
vlídný pocit ze zkoušky vede všechny zúčastně-
né, že poslední týden před vystoupením napnou 
své síly. Když v den koncertu ve středu 26. června 
probíhá odpolední generálka, všem se v sále uleví, 
dopadne to dobře, řemen nikde nepadá a  zní to 
kupodivu i docela čistě. 

Večer je nabito, v  příjemně klimatizovaném sále 
je hlava na hlavě a všichni se těší, co mladí muzi-
kanti a  zpěváci předvedou. Snad právě pozorná, 
ale zároveň přívětivá atmosféra v  hledišti pů-
sobí, že všichni umělci jedou na  plný výkon. Již 
po prvních skladbách se ozývá ohlušující aplaus. 
Opadává svazující tréma, naopak vzrůstá chuť vše 
nacvičené co nejlépe prodat. Po poslední skladbě 
diváci bouřlivě tleskají. To se jen tak nezažije, Uffo 
je na nohou. 

Večer je před Uffem příjemně, horký předprázd-
ninový den se chýlí ke konci. Lidem se ani moc 
nechce domů, postávají před divadlem v  hlouč-
cích a  dožívají koncert. Nejvíc si ale tyto chvíle 
vychutnávají všichni účinkující.

Tak snad zase někdy příště? 

n Vojtěch Kábrt, sbormistr of GTU

Společné koncerty 
ZUŠ Trutnov a ZUŠ 
R. A. Dvorského, Dvůr 
Králové nad Labem 
Žáci Tomáše Valtery v  kostele Božského Srdce 
Páně ve  Starobuckém Debrném pravidelně při-
pravují koncert, jehož prostřednictvím přinášejí 
několik let do jedné ze „sudetských“ vesniček ra-
dost z dobré muziky. Tato akce má dnes již dva-
náctiletou tradici a  pro místní obyvatele se stala 
neoddělitelnou součástí období adventu.  

Už od začátku byla koncipována tak, aby docháze-
lo ke spolupráci obou škol. Vystoupení se účastní 
žáci pana učitele z trutnovské třídy souběžně se 
žáky pana učitele ze třídy královédvorské. Není 
ale ojedinělé, že pro zpestření koncertu se vy-
stoupení účastní též žáci jiných učitelů, a to např. 
z oddělení klavírního, pěveckého a dalších. Co se 
týče „dechařů“, účinkují s námi téměř pokaždé 
žáci paní učitelek Vladimíry Matuškové či Lenky 
Jiranové. Z korepetitorek s námi často spolupra-
cují paní učitelky Jitka Alexa a Libuše Flečková.  

Náplň programu reflektuje svým obsahem ad-
ventní očekávání vánočních svátků i  Vánoce sa-
motné, posluchači však mohou slyšet též skladby 
klasického charakteru, a to nejrůznější klarineto-
vá dua, tria, společné písně žáků z obou škol aj. 
Průvodního slova se většinou ujímají žáci z lite-
rárně dramatického oboru. 

Tato tradiční akce je mimo jiné realizována za vy-
datné podpory pana starosty Davida Pěničky.   

Základní vizí každé umělecké školy je spokojený 
žák a jeho sdílená radost z úspěchu a dobré práce. 
Účinkující jsou odměňováni potleskem publika 

V partnerském 
Würzburgu
Každý rok pořádá bavorský Würzburg, který je 
partnerským městem Trutnova, festival partner-
ských měst. Koncem dubna a  začátkem května 
2018 (10 let partnerství Trutnova se stotisíco-
vým bavorským Würzburgem) se jej zúčastnil 
i  komorní soubor trutnovské ZUŠ pod vedením 
učitelky Jany Hylské a vystoupil zde se svým na-
studovaným programem. Sedmičlenný smyčcový 
soubor Piacere zahrál skladby od  A. Dvořáka či 
J. Strause, jakož i pro bavorské obecenstvo i méně 
známé skladby, jako například Noc na Karlštejně 
od Karla Svobody. 

Mladí trutnovští hudebníci měli ve  Würzburgu 
velký úspěch a  zdejší obecenstvo je vyprovodilo 
dlouhým potleskem, protože hudba spojuje lidi 
různých národností, názorů a přesvědčení.

n Jana Hylská

Když koncertuje 
Písnička
K  tradičním vystoupením školy patří již mnoho 
let každoroční vánoční a  jarní koncerty. V  těch-
to vystoupeních se představují hlavně pěvecké 
a  instrumentální soubory a  mladší i  starší sólis-
té. V  pěveckém sboru Písnička získávají mladší 
žáci první zkušenosti se sborovým repertoárem, 
který je o  Vánocích zaměřený hlavně na  čes-
ké a  moravské koledy a  písně. V  jarních kon-
certech jsou na  programu hlavně lidové písně, 
písničky ze známých pohádek a  oblíbené písně 
J. Uhlíře a Z. Svěráka. Sbor Písnička je vlastně pří-
pravkou pro smíšený sbor Cantanti a  dívčí sbor 
Bosorky, ve  kterém působí starší žáci, kteří už 
zvládají náročnější vícehlasé skladby a  jejich vy-
stoupení jsou vždy ozdobou programu. Oba tyto 
koncerty, vánoční a  jarní, mají vždy slavnostní 
atmosféru a přinášejí účinkujícím krásné zážitky 
a radost z hudby.

n Hana Kundrtová

Učitelské koncerty 
spojují srdce, obory 
i sborovnu ZUŠ
V  uplynulých letech se uskutečnily tři učitel-
ské koncerty ZUŠ Trutnov: 5. listopadu 2015, 
14. prosince 2016, 26. dubna 2018. Na  kaž-
dém z  nich vystoupili Lucie Viesnerová (klavír), 
Štěpánka Hrubecká (klavír), Drahomíra 
Tvrdíková (viola, housle) a Tomáš Korbel (klavír).                                                                                           

5. listopadu 2015 se přidali Jitka Alexa (klavír), 
Tomáš Valtera (klarinet), Jan Vídeňský (klavír), 
Michal Horáček (zpěv), Michal Koudelka (ky-
tara) s  Tomášem Katschnerem (basová kytara), 
Miroslav Dewat (klavír) a Jaroslav Rejdák (trum-
peta). 26. dubna 2018 se k  výše zmíněným při-
dala Magdalena Josífková (flétna) a kytarové duo 
Martin Stejskal a  Martin Lička. Programy kon-
certů nikdy nebyly čistě hudební, vždy jsme 
spolupracovali s  kolegy z  nehudebních obo-
rů. 5. listopadu 2015 nás programem provázela 
Alena Rodrová, ke  klavírnímu vystoupení Jana 
Vídeňského zatančila Kateřina Talavašková 
a  Jaroslav Dvorský vystavil své výtvarné práce. 
Ten také pak 26. dubna 2018 provázel progra-
mem, ve kterém též přednesl své vlastní básně. 

14. prosince 2016 byl koncert nejrozmanitější. 
Nosným tématem pro celou naši ZUŠ v tom škol-
ním roce byl Český rok. Krásnou adventní výzdo-
bu realizoval Jaroslav Dvorský se svými žáky vý-
tvarného oboru. Zatančit přišly žačky tanečního 
pod vedením Jany Michaličkové. Koncert nebyl 
čistě učitelský, přišly se představit mnohé sou-
bory, ve kterých učitelé hrají se svými žáky. Jana 
Hylská se souborem Piacere, také ve  spolupráci 
s Flétnovým triem Magdaleny Josífkové. Za-
zpívat přišly žačky ze třídy Yanky Stránské – 
Bosorky, a  také Hudební přípravky pod vede-
ním Ivety Aman, které doprovodilo kvarte-
to KDHD – Klub dobrých hudebních duší ve 
složení Magdalena Josífková (flétna), Michaela 
Fiedlerová (housle), Drahomíra Tvrdíková (viola) 
a Lenka Jiranová (violoncello). Tomáš Valtera při-
pravil Komorní soubor ve složení Adéla Ščudlová 
(saxofon), Tomáš Valtera (klarinet) a  pan Vihan 
(klavír). Koncertem nás provázely žákyně drama-
tického oboru. 

Důležitou a nedílnou součástí každého koncertu 
je příprava plakátu, tištěného programu a  závě-
rečná archivní práce s  vytvořenými dokumen-
ty, fotkami, někdy i  nahrávkami. Grafickou část 
těchto prací nám vždy mistrně pomáhají zajiš-
ťovat kolegové výtvarného oboru – Jan Erben 
a Petr Gondek. Práci s archivem má pak na staros-
ti za celou ZUŠ Trutnov kolega Michal Horáček.

n Drahomíra Tvrdíková

Společně pro svobodu 
a demokracii!
V loňském roce oslavila naše společnost kulatých 
30 let od listopadových událostí roku 1989. Někte-
ří z našich kolegů měli to štěstí, že byli přímými 
účastníky tehdejších událostí, my mladší jsme jen 
přihlíželi z kočárků. V diskuzi o společné spolu-
práci firmy GAST-PRO se ZUŠ Trutnov, která vy-
vstala z nabídky výtvarně uchopit obvodovou zeď 
sousedící s rušným nábřežím v místech bývalého 
areálu zaniklé textilky, se zrodila myšlenka oslavit 
výročí sametové revoluce netradičním způsobem.

Jinak, společně a  ve  veřejném prostoru, to byly 
hlavní cíle výtvarného happeningu, který se tvořil 
v hlavách dvou kamarádů, ročník narození 1988. 
Přípravy probíhaly na více frontách. V zázemí tříd 
výtvarného oboru napříč všemi ročníky a in situ 
s naivní ambicí přeměnit starou zeď na malířské 
plátno. Žáci umělecké školy připravili nepřeber-
né množství šablon s revolučními motivy a hesly, 
které společně se spolužáky, kamarády, rodinou 
nebo neznámými kolemjdoucími nanesli spreji 
do podoby téměř osm metrů dlouhé malby, státní 
vlajky. Z dálky monumentální celek, v detailu mo-
zaika pestrosti skvěle vystihuje tehdejší atmosfé-
ru a vkusně vstupuje do veřejného prostoru, kde, 
do dnešních dnů bez známek pokusu ji přemalo-
vat, odráží vztah naší společnosti k významným, 
ale křehkým hodnotám.

A tak zdánlivě si vzdálená firma a vzdělávací in-
stituce společně oslavily třicet let svobody a  de-
mokracie. 

n Jan Erben & Jakub Janovec (Gast-Pro)

Tečka za projektem 
„Krajina domova“
Když počasí dovolí, chodíme s dětmi kreslit ven, 
hlavně do nejbližší zeleně. Když se dětí zeptáte, co 
je tam za kopcem, mlčí. Ony běžně jezdí do jina-
čích dálav. A odtud se zrodila myšlenka přiblížit 
dětem okolí místa, kde žijí. A udělat to tak, aby se 
to podobalo výpravám, při nichž se stávají v kra-
jině objeviteli. Přála jsem si najít (v  kronikách, 
v paměti lidí, a hlavně u historiků) příběhy, které 
se nějakým způsobem otiskly do krajiny tak, aby 
se dětem krajina proměnila v leporelo, poskládané 
do knížky o dobrodružství drobných objevů – jak 
lidé žili, co si vyprávěli, co po  sobě zanechali... 
Naskytla se příležitost, kdy se to vše mohlo stát 
součástí grantu pod patronací EU, takže jsme 
mohli uskutečnit nejen deset výtvarnických výle-
tů (většinu společně s polskými dětmi ), podívat 
se i k sousedům do Swídnice a okolí, ale hlavně to 
pomyslné leporelo nechat skutečně i vyjít tiskem 
jako knížku s více než 150 ilustracemi našich dětí.

Při rozdávání našich knížek starostům dotyčných 
obcí zrodila se myšlenka spolupráce s konkrétní 
vesničkou, a s jejím životem – Krajina domova II. 
Ve Zlaté Olešnici jsme byli opakovaně kreslit a ze 
vzniklých kreseb jsme vytvořili propagační letá-
ček-skládanku, který si obec nechala vytisknout. 
Pro školku v nově zrekonstruované budově školič-
ky jsme s dětmi vytvořili loutkové divadlo s kuli-
sami. Děti se tak učí vzdát se něčeho ve prospěch 
druhých. Totéž platí i  o  prohlubování vztahů 
k přírodě: vytvořili jsme s dětmi budky pro sýkor-
ky, krmítka pro ptáky, hmyzí hotely a keramická 
napájítka pro včely tak, aby každý domek ve Zlaté 
Olešnici dostal od nás něco, co pomáhá přírodě. 
Děti si tak uvědomily, že stačila jedna lekce za po-
loletí – a pomohly celé vesničce. Věřím, že si tuto 
zkušenost ponesou dál ve svém životě.

Volným pokračováním Krajiny domova je i  náš 
letošní projekt „V náruči Trutnova“. Klade si za cíl 
zprostředkovat dětem povědomí o tom, co všech-
no je dnes Trutnov, a všímá si spíše toho míjeného.

Přála bych si, aby se v  mých žácích uchytilo se-
mínko lásky a údivu tak, jak to vyjádřil otec jed-
noho z mých žáků:

“Když se vracím ze služebních cest domů do 
Trutnova a od Humburáku se otevře celý ten ob-
raz krajiny, tlačí se mi slzy do očí, v jak nádherné 
krajině mohu žít...“

Dodatek pod čarou:

„Řekněte mému učiteli, že není těžké učit. 
Těžké je vždy a na každou hodinu  
s sebou nosit svědomí.“

 (Motto z dávného tabla maturantů)

n Zdislava Holomíčková

(Anička Šidáková v  představení Onehand Jack, 
premiéra 2018). 

A vezmeme-li v potaz ono již zmíněné improvi-
zační divadlo – představení Divadelní jam, rok 
2019 – pak ona herecká svoboda na jevišti je úpl-
ně bezbřehá. Na  jednu stranu děsivé, na druhou 
prostě báječné – jak pro herce, tak pro diváky. Mít 
kuráž je tady nutností, ale soubor Božetěchovy 
rádodajky tu kuráž měl a má. Z náhodného im-
pulsu, který se rodí před diváky na  jevišti „teď 
a tady“, vznikaly situace s kouzelným absurdním 
humorem. Jako třeba typická hádka manželského 
páru – ovšem na palubě potápějícího se Titanicu! 
„To ty ses chtěla za každou cenu plavit, já chtěl jet 
vlakem! Ježiši, už tu vodu máme po kolena…“ 

Milý trutnovský „dramaťáku“, do  další pětiletky 
ti přeji nějaký ten žákovský přírůstek, abys nám 
vůčihledě vzkvétal a košatěl. A taktéž neutuchající 
divácký zájem. V Trdýlku bývá od jara do podzi-
mu sice často takové ovzduší, že přiléhavější by 
bylo nazvat ho Divadlo Sauna, ale… jsem pře-
svědčena, že tomu je tak proto, že my všichni 
zuškoví divadelníci jsme pro divadlo vpravdě za-
pálení. Přijďte se přesvědčit na některou z našich 
„premč“.

a  vědomím, že si každý z  posluchačů díky nim 
z kostela přináší do svého domova slavnostní na-
ladění… 

n Tomáš Valtera

mezilidské, kulturní i zábavní stránce a… už aby 
zase nějaký ples ZUŠ byl! 

n Karel Čapek, středoškolský učitel



Něco málo o klavírním 
vyučování a distanční 
výuce
Hudba je krásný způsob, jak trávit volný čas. Pro 
učitele je skvělý pocit, když v září přijde nový žá-
ček, který nic neumí, a na konci školního roku již 
zahraje drobnou skladbičku nebo písničku. Ve hře 
na klavír si každý najde to, co ho baví. Je to harmo-
nický nástroj, který má spousty zvukových mož-
ností. Je hezké hledat s  žáky různé nálady. Není 
to však jen nějaké bezmyšlenkovité mačkání klá-
ves. Na studiu hry na klavír se mi líbí, že se o sobě 
hodně dozvíte. Není to totiž úplně jednoduchá 
disciplína. K tomu, aby žák dělal pokroky je potře-
ba pravidelně cvičit a překonávat první nezdary. 
Někdy je potřeba značná dávka trpělivosti a od-
hodlání. Jde také o setkání žáka s učitelem. Učitel 
je ten, který by měl žákovi otevřít bránu do světa k 
lavírní hudby, probudit blízký vztah k hudbě a vy-
volat radost z  jejího provozování. Pokaždé je to 
jiné. Baví mě to vzájemné působení. Učitel musí 
žáka umět nadchnout pro hudbu. Následně žák 
učitele motivuje k tomu, aby hledal stále lepší ces-
ty výuky. Každý žák má jiné předpoklady, jiné sil-
né stránky, a to je na tom zajímavé. Úspěch je vždy 
individuální. Nedá se předem stanovit. Když jsem 
nastoupila na  školu, dostala jsem do  třídy žáka, 
kterého nikdo nechtěl učit. Prý to bylo takové 
nijaké, moc pomalé a bůhví co všechno. Ten žák 
udělal veliký pokrok během dvou let, že se všichni 
divili, jakým způsobem hraje. Nakonec absolvoval 
II. stupeň hry na klavír a během svého studia hrál 
i na větších koncertech a celkově ve svém studiu 
byl úspěšný i  přesto, že se na  počátku jevil jako 
podprůměrný. Hra na klavír obohatí život každé-
mu, kdo se o ni snaží. Pro někoho může být te-
rapií, která mu pomůže překonat určité nesnáze 

Ladův rok
16. 5. a 17. 5. 2017 Koncertní síň B. Martinů
Koncert byl součásti celoročního projektu 
Český rok. Český rok v  písních, říkadlech 
a  lidových pranostikách doplnily klavírní 
skladby od Miloše Vacka inspirované obráz-
ky Josefa Lady. Vystoupení hudebních pří-
pravek pod vedením I. Aman a žáků klavírní 
třídy L. Viesnerové. Výtvarné kulisy vytvořili 
žáci výtvarného oboru Dity Prouzové. Celko-
vě to byla organizačně náročná akce složitá 
na secvičení, ale žáci, rodiče i učitelé si to ná-
ramně užili.

ZUŠ OPEN
30. 5. 2017 Krakonošovo náměstí
1. ročník celostátního happeningu základ-
ních uměleckých škol ve  veřejném prostoru 
proběhl na  Krakonošově náměstí. Program 
byl velmi pestrý a probíhal celý den na růz-
ných místech náměstí. Na hlavním pódiu se 
vystřídaly pěvecké sbory, hudební soubory 
a orchestry. V podloubí kavárny U Tří koru-
nek se hrálo na piano, divadelní představení 
probíhala u sochy Josefa II. Celý program do-
plnily výtvarné dílny před budovou ZUŠ. Až 
na rozmary počasí to byla vydařená akce, kte-
rou kolem 17. hodiny překazil prudký liják. 
Skalní příznivci s námi vydrželi až do úplné-
ho závěru, kdy celý program zakončila kapela 
MyBand.

Klavírní koncerty čtyřruční 
hry
23. 4. 2018 a  29. 4. 2019 Koncertní síň 
B. Martinů
Dva úspěšné koncerty, na  kterých se před-
stavili žáci a  učitelé klavírního oddělní 
ve  čtyřručních skladbách. Zazněly skladby 
různých stylů a  žánrů, například kubánské 
rytmy, melodie Karla Svobody nebo Slovan-
ské tance Antonína Dvořáka.

Pohádkové melodie
22. 5. 2018 Koncertní síň B. Martinů
Na  koncertě zazněly písně z  pohádky Tři 
bratři v  podání žáků hudební přípravky 
pod vedením I. Janigové. Žáci klavírní třídy 
L. Viesnerové si připravili melodie z  večer-
níčků, pohádek a  dětských filmů, například 
Ledové království, Odvážná Vaiana a  Piráti 
z Karibiku. Velmi vtipně programem prová-
zeli žáci LDO ze třídy A. Rodrové.

Dvojhlas s Yankou 
aneb Devatero otázek 
a odpovědí
Etnomagic koncert, Z  pohádky do  pohádky, 
Jablůčko, Máme rádi zvířata, Písně na  cesty 
krajinami duše – 5 tematických koncertů žáků 
tvých pěveckých tříd za  posledních pět let. 
Na který a proč sama nejraději vzpomínáš?

Ráda vzpomínám na  všechny koncerty. Bavilo 
mě tvoření samotné, celý proces vzniku koncer-
tu, na kterém se vždy podílí spousta žáků, kolegů 
a hostů. Vždycky jsem byla nadšená, když jsem vi-
děla, jak díky všem účinkujícím se moje myšlen-
ka zhmotňuje. Třeba v „Máme rádi zvířata“ jsme 
měli dokonce i  maskérku, které nás líčila. Děti 
byly nadšené, že vypadaly jako zvířátka a zpívaly 
na živou hudbu. A to díky kvartetu, které je celou 
dobu doprovázelo. 

Vzpomínám i  na  „Z  pohádky do  pohádky“, kdy 
jsem sháněla kostýmy z UFFA, abychom všichni 
vypadali jako pohádkové postavy.

V  „Jablůčku“ jsme měli krásné aranžmá od 
Drahomíry Tvrdíkové a Lukáše Červeného na pís-
ně, které jsem vybrala. 

Pří koncertě „Písně na cesty krajinami duše“ jsem 
se inspirovala nádhernými úpravami českých li-
dových písní od  Zuzany Vlčinské. Celý koncert 
byl velmi silný.

Prostě si potrpím nejen na  dramaturgii a  režii, 
ale i na detaily, aby každý koncert byl tematický 
a osobitý. Škoda, že se koncerty zahrají jen jednou.

Podobně jako kdysi Konstantin s Metodějem i ty 
jsi k nám přišla z jihovýchodu Evropy. Představ 
nám kraj a krajinu svého dětství a dospívání. 

Narodila jsem se v  Bulharsku v  Burgasu. Moje 
dětství je spojené s mořem, pískem, sluncem a vě-
trem. 

Miluji prostor a  svobodu, racky a  všudypřítom-
nou mořskou brízu, která mi vždycky cuchá vlasy. 
Dlouhé malebné uličky s kavárnami a z přístavu 
troubení lodí odplouvajících do neznáma…

Můžeš se s  námi podělit o  svůj nejdojemněj-
ší český zážitek v  rámci své učitelské pěvecké 
„mise“?

Vždycky mě dojímá, když při dirigování koncer-
tu koukám na  jeviště na všechny ty šikovné děti 
a učitele, jak jim to jde a jak společně vytváříme 
něco krásného, co lidi potěší.

Viděla jsem lidi v sále, jak brečí při koncertě. Čas-
to říkají, že zažívají to příznačné zážitkové mra-
zení v zádech. Dokonce se mě jednou ptali, jestli 
náš komorní sbor „Bosorky“ má svoje CD, což mě 
moc potěšilo a překvapilo.

Pravidelnému posluchači koncertů pěveckého 
oddělení pod tvou taktovkou jistě neuniká, že 
tvým dramaturgickým trumfem bývá zařazení 
alespoň jedné lidové písně z tvé domoviny. Když 
porovnáš folklór obou národů, v čem si jsou po-
dobné, a v čem naopak nezaměnitelné?

Bulharské písně zařadím vždy, když vytvořím 
koncert na  lidovou tematiku. Jednak proto, že je 
to mojí součástí, a jednak právě o ni se ráda po-
dělím s dětmi. Učím je něčemu jinému. Bulharské 
lidové písně jsou odlišné svojí rytmikou a  pest-
rostí. Jsou živelnější a někdy „mimozemské“ díky 
harmonii hlasu, která je specifická. Mají méně 
obvyklý rytmus, třeba 7/8, 9/12..., a  v  tom jsou 
nezaměnitelné. 

Když jsem jako dítě zpívala ve  sboru v  Burgasu 

Rozhovor s Malým 
princem
Jak ses dostal k roli Malého prince? 
Paní učitelka Kateřina Talavašková říkala, že mi 
tancování jde a že bych určitě roli zvládnul.

Měl jsi z toho radost?
Potěšilo mě to, ale trochu jsem se bál, jestli to 
všechno zvládnu.

Jak často a jak moc jsi na roli zkoušel?
Asi třikrát týdně jsme se scházeli s  ostatními 
dětmi. Zkoušeli jsme s  učitelkami tance (hlavně 
paní Talavašková, pak i  paní Matysková a  paní 
Michaličková) jednotlivé části vystoupení. Tak, 
abychom se všechno perfektně naučili. 

Co jste se všechno museli naučit?
Hlavně jak jde tanec dohromady s  hudbou, kdy 
kdo nastupuje, kdy kdo začíná a končí. 

Ty jsi jako hlavní role byl na jevišti pořád, ne?
Ano. Ale když jsem právě v nějaké scéně nehrál, 
seděl jsem na kraji jeviště a vše jsem pozoroval.

Která scéna pro tebe byla nejzajímavější nebo 
se ti nejlépe tancovala?
Nejlíp se mi tancovalo, když jsem mohl vložit 
do scény a do svého tance taneční prvky z break-
dance. Nejvíc se mi asi líbila jedna z posledních 
scén, kdy se Malý princ potkává s liškou. Na jeviš-
ti jsme byli jen my dva a bylo to skvělé.

Jak ses skamarádil se všemi ostatními taneční-
ky? 
Bylo to fajn, před prvním vystoupením jsme šli 
třeba i společně na oběd a pak jsme si spolu poví-
dali a blbli v parku. Když jsem hrál Malého prince, 
tak mi bylo deset let. Vůbec ale nevadilo, že ostat-
ní tanečníci byli i o čtyři nebo o pět roků starší. 
Skvěle jsme si spolu rozuměli. Jsem rád, že jsem se 
mohl se všemi takhle skamarádit. 

Jaké byly ohlasy na samotné představení u tvých 
spolužáků ze školy?

Šlupky
Před třemi lety jsme vystupovali jako předtančení 
na  plese v  trutnovském Uffu. Jako před každým 
představením jsme se sešli v ZUŠ, abychom si zo-
pakovali choreografii. Jelikož jsme měli spoustu 
času, paní učitelka (Talavašková) nám připravila 
čaj a sušenky. Mezitím, co jsme si povídali a řešili 
vánoční dárky, přišla paní učitelka s tím, že všem 
svým známým dává velmi originální a doma vy-
robený dárek. Byli jsme plni očekávání, co vymy-
slela. Očekávali jsme svíčky, domácí džemy nebo 
oříšky. Paní učitelka ovšem velmi překvapila! Její 
známí byli na Vánoce obdarováni balíčky se šlup-
kami. Ano, čtete správně, šlupky. Zaskočilo nás to 
a natolik pobavilo, že jsme náš ročník pojmenova-
li po této vtipné události – Šlupky.

n Simona Hurdálková 
a Natálie Karlecová, žákyně TO

Jít si za svým snem
Do trutnovské základní umělecké školy jsem pře-
stoupila v roce 2019. Do té doby jsem navštěvova-
la 10 let taneční obor v ZUŠ u nás ve městě. Sama 
jsem začala mít pocit, že už se v tanci moc neroz-
víjím, a  tak jsem chtěla skončit. Po  nějaké době 
jsem si ale uvědomila, že jakmile skončím, tak mi 
to bude chybět. Za tu dlouhou dobu se totiž tanec 
stal součástí mě a já věděla, že to všechno nechci 
jen tak zahodit. Chci přece pokračovat dál a  jít 
si za  svým snem. Začala jsem hledat nové mož-
nosti, aby se dostavily skutečné pokroky. Přestup 
na ZUŠ Trutnov pro mě byl velkou změnou. Byla 
jsem rozhodnuta obětovat více času kvůli dojíž-
dění. Věděla jsem, že to dělám pro sebe a nebudu 
toho litovat. Nyní na  trutnovské ZUŠ působím 
i v hudebním oboru v orchestru Musica Candida. 
Za tu krátkou dobu, co jsem zde, jsem načerpala 
mnoho inspirace, získala další zkušenosti a  po-
znala nové lidi, se kterými je radost spolupraco-
vat. A tohle vše díky jednomu velkému kroku, pro 
který jsem se rozhodla…  

n Tereza Trejtnarová, žákyně TO

Hronov
V roce 2018 jsme se zúčastnili taneční přehlídky 
v Hronově, kde jsem také vystupovala se svým só-
lem „Tudy asi ne“. Choreografie záměrně začínala 
dialogem: „Holky, nevíte, kde je tady záchod?“ ze-
ptala jsem se. „Nevím, já se půjdu podívat tudy,“ 
odpověděla kamarádka. „Dobře, já půjdu tudy,“ 
v tu chvíli jsem vešla na scénu s překvapením, že 
jsem na pódiu a hlediště je plné diváků. 

V zákulisí úřadovala velmi nepříjemná paní, kte-
rá se starala o technické záležitosti. Začala gene-
rálka a  já už čekala připravená za oponou, moje 
choreografie mohla začít. Z  plného hrdla jsem 
spustila: „Holky, nevíte, kde je tady záchod?“ Paní 
technička pohotově, nahlas a  velmi nepříjemně 
odpověděla: „Záchody? Tak ty jsou tady, děvčata!“ 
Všichni se rozesmáli, jen paní technička nechápa-
vě hledala dívku, která potřebuje na záchod a kazí 
generálku svým hlasitým projevem.

n Simona Hurdálková, 
žákyně TO

a cestovali jsme po Evropě i do Japonska na pře-
hlídky a soutěže, vždy jsme vyhrávali právě díky 
bulharským lidovým písním. Proto je ráda předá-
vám i mým dětem ve sboru.

České lidové písně jsem začala milovat díky Leoši 
Janáčkovi. Vnímala jsem v jeho tvorbě českou kra-
jinu, lásku a lidské vztahy. V tom nacházím podo-
bu s bulharskými lidovými písněmi. Těm se ve své 
živelnosti podobají lidovky slovenské a moravské. 

Která naše česká lidová ti opravdu učarovala? 
A na oplátku, konkrétně jaké od vás bys na tom-
to místě ráda vystrojila reklamu?

Je to spousta českých i slovenských lidových pís-
ní. Mám ráda, když se mi dostane do ruky nějaká 
pěkná úprava pro sbor, jako třeba „Což se mi, má 
milá“ nebo krkonošská lidová „Na horách, na do-
lách“. To samé ale platí i o bulharských lidových, 
třeba o „Dilmano, Dilbero“, kterou si možná za-
zpíváme na jubilejním koncertě.

Zřejmě tu síň máš ráda, vždyť každý z výše při-
pomenutých koncertů jsi situovala právě sem. 
Jak bys výstižně charakterizovala Koncertní síň 
Bohuslava Martinů? 

Líbí se mi, že je to „kostel“, čistý s dobrou akusti-
kou a tradicí pořádání koncertů. Zoubkovy plas-
tiky muže a ženy (Hlas a Naslouchání – v popředí 
po obou stranách pódia) mi připomínají stvoření 
života, Adama a Evu.

Ne nadarmo se říká, že právě hudba sbližuje 
národy. W. A. Mozart dokonce odvážně prohlá-
sil, že právě v  hudbě spočívá život Čechů. Má 
to tedy zahraniční učitel hudby právě v českém 
prostoru o  něco jednodušší? A  jaké to vůbec 
je přes počáteční jazykovou bariéru navázat ta 
jemná přediva důvěry mezi tebou a českým žá-
kem? Bylo ti u toho vždy do zpěvu?

Nevím, ale možná, že ano. Tady v  Čechách 
je dobře. Každé větší město má svou ZUŠku. 
V Bulharsku tomu tak není. Nikdy jsem netušila, 
že budu učit děti zpívat. Tady je vidět, že český ná-
rod rád vzdělává své děti v umění.

Čeští žáčci jsou zvídaví, jako každé dítě. Vždycky 
mi rádi poradili, když jsem měla na začátku pro-
blém s  vyjádřením nebo komunikací. I  dnes se 
někdy smějí, co jsem to zase plácla za „kravinu“. 
Mé vysvětlování je tak někdy úsměvné, ale bez-
problémové. 

Někdy si ale připadám jiná ve svém temperamen-
tu a  mentalitě. Občas mám pocit, že se mě děti 
„trochu bojí“, ale to vždy jen, než mě poznají. Při-

pouštím, že pro některé děti mohu být přechodně 
takovým ozvláštněním, v českém prostředí malou 
raritou.

A jak to vlastně má v práci, a doma učitel zpěvu 
se zavedeným rčením „Kdo zpívá, rozdává ra-
dost“? 

V  práci pochopitelně zpívám pořád. Někdy pak 
ani nemůžu mluvit. A  tak, když přijdu večer 
domů, vyžaduji ticho a  klid. Je pravda, že „kdo 
zpívá, rozdává radost“, a  ne jenom ostatním, ale 
i  sám sobě. Často si uvědomuji, že si v  duchu 
broukám nějakou písničku. A  když mám uvnitř 
ticho a  žádná melodie mi nejde hlavou, signali-
zuje to mé starosti. Toho jsem si u sebe povšimla. 
Proto říkám dětem i  známým, ať zpívají nebo si 
aspoň broukají. I když si to neuvědomujeme, kaž-
dá melodie procházející naším tělem nás na růz-
ných úrovních léčí.

Co pro tebe znamená trutnovská ZUŠka? Po-
kud stále ještě svou životní píseň vyhlížíš, neber 
prosím mou následující poslední otázku úplně 
vážně. Hledala jsi dlouho, než jsi našla Trutnov?

Já jsem nic nehledala. To osud mě přivedl prá-
vě sem do  Trutnova. Můj bývalý manžel pochá-
zel odtud, a  tak jsem se vdala a přijela do Čech. 
Ale dlouho mně trvalo, než jsem si zvykla na 
syrové Krkonoše, daleko od  moře a  slunce. Žít 
v  Trutnově po  mě byla tvrdá životní zkouška, 
ale dnes za  ten osud děkuji. Mám krásnou prá-
ci. V nádherné budově a  s báječným kolektivem 
učím české děti zpívat.

Pamatuji se na  paní Kundrtovou, která tenkrát 
před osmnácti lety, když jsme se seznámily, mi 
řekla: „Holka nešťastná, co tady v  Trutnově dě-
láš?“ A pak mi dovolila během mé mateřské do-
volené čtyři roky chodit do  jejích hodin zpěvu 
a  koukat, jak učí děti zpívat. Dělila se se mnou 
o  spousty českých písňových materiálů. Po  mé 
mateřské dovolené pak volala do  Vrchlabí, jestli 
nechtějí učitelku zpěvu. Tenkrát ve  Vrchlabí to-
tiž obor zpěvu nebyl otevřen. Pan ředitel Mejsnar 
mě vzal tenkrát na  zkoušku. Nakonec jsem tam 
zůstala devět let a sbírala další cenné zkušenosti. 
(Velké díky, paní Kundrtová!) Potom už jsem za-
čala pracovat v ZUŠ Trutnov (tehdy mě přijímal 
pan ředitel Komárek). Plný učitelský úvazek jsem 
získala s  nástupem současné ředitelky Blanky 
Matyskové. V životě mám štěstí na dobré a zdvo-
řilé lidi.

n Yanka Stránská 
odpovídala Jaroslavu Dvorskému

ZUŠ OPEN 2018
24. 5. 2018 městský park Trutnov
Druhý ročník celostátního happeningu ZUŠ 
zahájil rozpustilý průvod masek, který pu-
toval z  Krakonošova náměstí do  městské-
ho parku. Tématem setkání byl Květ života. 
Trutnovský park tak ožil hudbou, tancem 
a  tvořivými dílnami pro děti. Kafírna měla 
pro návštěvníky připravené výborné zákus-
ky a  kafíčko. Velký úspěch sklidil folklórní 
soubor ZHOR, který vystupoval v horní čás-

a  zároveň je radostí z  toho, že můžete předávat 
pozitivní a krásné pocity lidem kolem sebe.

Pro mě byla distanční výuka velmi náročná. Měla 
jsem však potřebu to nevzdat i přesto, že jsem vě-
děla, že distanční výuka v ZUŠ je pro žáky dobro-
volná. Najednou to bylo všechno jiné. Cítila jsem 
se nepotřebně. Hra na  klavír najednou nebyla 
pro žáky a rodiče prioritou. Všichni řešili roušky 
a dezinfekce. Já šicí stroj nemám a šít neumím, ji-
nak bych samozřejmě začala šít ty roušky taky. Tak 
jsem si řekla, že prostě budu učit alespoň nějak, 
jak to půjde, a uvidí se. První představa distanč-
ní výuky byla pro mě děsivá. Výuka hry na klavír 
je opravdu specifická a přes moderní technologie 
opravdu nejde předat vše. Neustále se pracuje 
s tónem, hlídáme správné sezení a uvolnění paží, 
posloucháme a snažíme se vytvořit různé odstíny 
dynamiky. Jak budu toto všechno hlídat na dálku, 
to zkrátka nejde. Musela jsem se ztotožnit s tím, 
že to zkrátka nebude tak, jak bych si za normál-
ní situace představovala. Byl nouzový stav, a  to 
platilo i o výuce na klavír. Zpočátku mi přišlo, že 
rodiče a  žáky distanční výukou obtěžuji. Po  pár 
týdnech si to sedlo a  já jsem učila přes aplikace 
WhatsApp a Skype podle běžného rozvrhu větši-
nu svých žáků. Někdy bylo to spojení docela dob-
ré, pak byly hodiny, kdy to se to opravdu „sekalo“ 
každou chvíli a bylo lepší hodinu řešit nahrávka-
mi a následným rozborem nahrávky. Hledala jsem 
jiné způsoby výuky. Zadávala jsem jednodušší 
skladby populárního žánru, aby žáci měli pocit, že 
to zvládnou a zároveň je skladba potěší. Šlo o to je 
udržet alespoň v nějakém chodu. Pak jsem měla 
radost, když jsem viděla, že i  v  tak složité době 
byla pro ně výuka rozptýlením a zároveň rozvíje-
ním jejich hudebních dovedností.

n Lucie Viesnerová

ti parku pod vyhlídkou, a za připomenutí 
stojí také taneční choreografie Ticho u so-
chy Tanec smrti, která připomněla památ-
ku I. světové války. Na  hlavním pódiu se 
střídala vystoupení hudebních souborů 
i sólistů.

Koncert k výročí vzniku 
republiky
26. 10. 2018 UFFO
Město nás oslovilo a požádalo o uspořádá-
ní koncertu ke vzniku republiky. Přípravy 
byly veliké. Zazněly lidové písně v podání 
komorního sboru Bosorky a  skladby čes-
kých skladatelů, jako Antonína Dvořáka, 
Bedřicha Smetany, Leoše Janáčka a  dal-
ších. Na pódiu se vystřídali sólisté, hudeb-
ní soubory a orchestr.

ZUŠ OPEN 2019
31. 5. 2019 Krakonošovo náměstí
Hlavní pódium nabídlo rozmanitý koncert 
žáků ZUŠ Trutnov s podtitulem „Cirkus“. 
Vystoupily převážně hudební soubory, 
sbory a orchestry. Diváky potěšilo vystou-
pení dětí z hudební přípravky, které před-
vedlo ten správný „Cirkus rámus“, dále 
bylo možné slyšet skladby různých žánrů 
v podání Dechového orchestru ZUŠ Trut-
nov a orchestru Musica Candida. Koncer-
tem provedli žáci dramatického oboru.

Koncerty z domova
23. 4., 28. 4., 5. 5. 2020 facebook 
a youtube školy
Učitelé hudebního oboru se svými žáky 
připravili v  rámci distanční výuky vy-
stoupení, která jste si mohli vychutnat 
z  pohodlí svého domova. Byla to jediná 
možnost, jak mohli žáci v  době uzavře-
ní škol a  zrušení všech kulturních akcí 
prezentovat svoji práci a  potěšit tak sebe 
i své blízké. Koncerty byly tři a probíhaly 
na facebooku a youtube školy. Žáci dostali 
za úkol vytvořit videonahrávku z domova, 
kde zahrají skladbu, kterou se naučili. Ně-
kteří nahrávali několikrát a nemohli se pak 
rozhodnout, která nahrávka je ta nejlepší. 
Nakonec se vše povedlo. Jednotlivá videa 
skvěle zpracoval Jan Erben.

Absolventské koncerty 
v době koronaviru
Absolventské koncerty v  budově školy 
probíhaly bez účasti diváků, prezento-
valy se nahrávkou na  facebooku školy. 
Absolventské koncerty, které proběhly 
v  Koncertní síni B. Martinů, již za  účasti 
diváků ke  konci školního roku, byly o  to 
působivější a dojemnější. Některé koncerty 
měly i vtipné momenty. Například Tomáš 
Taláb na svém absolventském koncertě da-
roval svému bratrovi při veřejném děková-
ní za účast na koncertě lízátko.

n Lucie Viesnerová

Většině z nich se to moc líbilo. Ale někteří tvrdí, 
že u toho prý usnuli. Ale tomu se mi nechce věřit.

A co na to říkala tvoje rodina?
Byli nadšení. A dojatí. Nejvíc asi děda, který měl 
dokonce slzy v očích.

Co sis z představení a své hlavní role odnesl? Co 
ti to dalo?
Hlavně jsem se poučil, že se mám na představení 
stoprocentně soustředit. Při finální zkoušce jsem 
neudržel rovnováhu při scéně s liškou, spadl jsem 
a namohl jsem si zápěstí. Ale naštěstí to předsta-
vení nijak neovlivnilo. Jsem moc rád, že jsem si 
mohl vyzkoušet takovou velkou roli v  tak pěkně 
připraveném představení a  se skvělou hudbou. 
Rád bych si někdy něco podobného zopakoval. 

n Svého syna Jáchyma v taneční roli Malého prince  
vyzpovídal otec Jiří Svoboda



Návraty
V dětství pro mě byla trutnovská ZUŠ útočištěm 
a  ostrůvkem svobody. Mohl jsem zde otevřeně 
řešit to, co mě na  kreslení a  malování zajímalo, 
stranou od  všedních povinností, které s  výtvar-
ným světem nesouvisely. Ve 14 letech jsem ode-
šel do Prahy na studia. Na Hollarce i AVU jsem 
kontinuálně dál rozvíjel dovednosti, které jsem si 
v zušce osvojil.

Zrání může znamenat i  krok zpět k  prvotnímu 
impulsu. Dnes žiji v  Trutnově a  v  budově školy 
mám ateliér. Vážím si podpory školy, jsem rád, 
když ke  mně občas zajdou učitelé se studenty 
na zkušenou.

Někdy zde také učím na výtvarných kurzech, nově 
působím jako lektor kresby na letním Dancefestu, 
který zuška pořádá. Je to skvělá spolupráce a vý-
měna energií.

Trutnovská ZUŠ je dobré místo s  inspirativními 
lidmi.

Přeji jí hodně úspěchů a gratuluji k výročí!

n Jiří Grus, kreslíř, malíř a ilustrátor

Děkujeme, máváme 
a těšíme se na další 
příští!
A  jsme na  konci. Hezký pocit. 75 je moc pěkné 
číslo, schovává se za ním moře práce, občas dři-
ny, ale především ohromná kupa umění a radosti. 
Jsme vám vděční, že jste u toho s námi, ať už jako 
naši partneři, rodiče, absolventi, žáci, nebo jen ka-
marádi, známí, zkrátka příznivci. 

Kartáček aneb Učitel 
na prázdninách
Rozdávám vysvědčení, ale už se vlním jako Jadran. 
„Žáci, pěkné prázdniny a na shledanou v září!“ 

„Miláčku, jsem doma! Děti, ukažte vysvědčení – 
nakládat – vyjíždíme...!“

Jedeme 10 minut. „Mami, kdy už tam budeme?“

20 minut. Zvracíme.

30 minut. Čůráme. 

Jedeme hodinu. Máme žízeň i hlad. 

3 hodiny. Toník breptá ze spaní.

Konečně Mikulov...

Postupně i  Vídeň – Graz – Maribor – Lublaň – 
Rijeka...
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Partneři ZUŠ Trutnov - Děkujeme!

Milý Toníku, my tady 
děláme i grafiku!
Nepotkal jsi se s  múzou? Nemáš sluch, talent 
na noty a při tvém zpěvu všichni trnou hrůzou? 
Tak přestaň dělat drahoty, Toníku, máme tu přeci 
ještě grafiku! Celé hodiny se v ní nic neděje, civí-
me tupě před sebe, na shluky pixlů v krabicích, že 
to má něco do sebe, to vědí jenom grafici. Plakáty, 
koláže, animace, to umíme, hravě, levou, bez leg-
race. Loga a  jiné blbiny zvládáme za půl hodiny, 
do posledního v jedné ose, se pak společně ďoube-
me v nose. Krásná práce, grafici, dáváte to jak pro-
fíci, říkají, když nás potom chválí, bodejť by ne, 
vždyť za co bysme stáli, kdybysme na to nakonec 
nějakou fintou nevyzráli.

Tak vážně, bez srandy, bez okolků, máme tu šikov-
ný borce, nejednu nadanou holku, a jsou to žáci, 
co tu učí, jak vidět, cítit, tvořit, jak na to přijít, pro-
blém zbořit, najít si cestu přímo k cíli. Ta radost 
toho ňoumy v čele (co nám tu hraje učitele), když 
předvedem´, co zhusta svedem´. Jásá a píská, roz-
trhnout se může, jak dobří jsme, jak zrajem´, kve-
tem´, samé růže.

Tak ještě závěrem pár dílek pro potěchu oka, pro 
radost, pro hezčí svět, výběr několika kousků 
za posledních pět let. Tak číhej a nezapomeň dý-
chat, z nás mluví radost, vůbec ne pýcha, a díky, že 
ses s námi díval, někdy to je jen dobré, jindy vážně 
síla! Tak dál, s úsměvem na lící… 

Tvoji grafici! 
n Petr Gondek

Online hodina v ZUŠ 
v době koronakrize
rozvrh: žák XXX v pondělí 13:30 - 14:15, Skype
U = učitel / R = rodič / Ž = žák

13.28
Chat U: Dobrý den, já jsem připravená, až budete 
také, můžeme začít. BK
13:30 Vyzvánění
U:“Haló, slyšíme se?”
R: “Haló, funguje to?”
U: “Haló, slyšíte mě?”
R: “Já vás neslyším.”
13:31 Tma
U: “Dobrý den, já vás už slyším, ale nevidím. Asi 
jste si vypnuli kameru, zapnete ji tím červeným 
knoflíkem vpravo.”
Tma a navíc ticho
13:32
U: “To nebyl správný knoflík, teď jste si vypnuli 
i mikrofon.”
Učitelka zběsile buší do klávesnice
13:33
Chat U: Dobrý den, musíte si zapnout mikrofon 
a kameru.
Chat R: Dobrý den, vše máme zapnuté.
13:34
U: “Jé, pardon, to jsem si vás omylem vypnula já.”
R: “My si říkali, že je to nějaké divné. Tak já vám 
ho tu nechám.”
13:35
U: “Děkuji. Ahoj XXX, jé, ty máš hezké tričko 
s Iron Manem.”
Ž: “To není tričko, ale pyžamo.”
U: “Aha, i tak je hez–
Ž: “Jé, pančelko, vy s těma velkýma sluchátkama 
vypadáte jako youtuber.”
U: “No, potřebuju dobře slyšet, tak je mám. Jak se 
vlastně máš?”
Ž: “Blbě, je pondělí a  ze školy nám zase poslali 
tisíc úkolů na celý týden.”
13:36
U: “Aha, to mě mrzí, ale teď si můžeš při hraní 
odpočinout od  úkolů. Tak začneme. Zahraj mi 
na začátek nějaké vydržované tóny. Začni h1.”
Ž: “Pančelko, a u vás taky teď prší?”
U: “Ne, tady neprší. U vás jo?”
Ž: “Jo, u nás jo, a já nemůžu ven.”
13:37
U: “Já jsem myslela, že musíš dělat věci do školy.”
Ž: “No jó vlastně, tak to nevadí, že prší.”
U: “Tak pojď hrát ty vydržované tóny.”
Ž: “A vy chodíte ven, když prší?”
U: “Jenom s deštníkem. Můžeme hrát?”
Ž: “Jó.”
13:38
———dlouhý tón a2———
13:39
U: “Já jsem ale chtěla h1, ale to nevadí. Každopád-
ně se nadechni víc.”
Ž: “Jé, aha, já vám špatně rozuměl, ono mi to ‚á‘ 
znělo jako ‚há‘.”
U: “To nevadí, teď pojď zahrát to há jako ...ehm... 
HEDVIKA. Zase hezky rovně a pořádný nádech.”
Ž: “Ono to možná bude tím, že mi blbne mikro-
fon. Já to zkusím vypnout a zapnout.”
U: “Né, já tě už slyším dobře, nemusíš nic vy–
13.40 Hovor ukončen, ohodnoťte prosím kvalitu 
hovoru
13.41 Vyzvánění
U: “Tak co, je to lepší?”
Ž: “Já nevím.”
U: “No tak, pojď zahrát to h1”.
Ž: “Já jsem ho hrál mezitím, než jste to zase zved-
la.”
U: “Aha, tak už půjdeme na stupnici.”
13.42
Ž: “Jakou stupnici?”
U: “Tu, co jsem ti minule zadávala.”
Ž: “Vždyť jste mi žádnou nezadávala.”
U: “Určitě jo, ale jestli si ji necvičil, tak nevadí. 
Pojď ji jenom zkusit takhle z listu bez přípravy, to 
se taky hodí umět.”
13.43
Ž: “Když já nevím, kterou jste mi zadala.”
U: “Tak chvíli vydrž, já se podívám do elektronic-
ký žákovský, co jsem ti tam zapsala.”
13.44
Systém iZUŠ vás automaticky odhlásil, chcete-li po-
kračovat, zadejte znovu své přihlašovací údaje.
Bušení do  klávesnice, hledání třídní knihy žáka 
XXX
13.45
U: “Jé, já tam v minulé hodině nevidím žádnou 
zadanou stupnici. Je možné, že jsme na ni zapo-
mněli?”
Ž: “Vždyť jsem vám říkal, že jste mi žádnou ne-
zadávala.”
U: “Dobře, tak si zopakujeme jednoduchou 
G dur.”
13.46 Ticho
13.47
U: “Haló, slyšíme se?”
Ž: “Jé, pančelko, vy jste se zasekla!”
13.48
U: “A teď už je to dobrý?”
Ž: “Teď jo, ale vy jste byla předtím úplně zaseklá.”
U: “Dobře, tak můžeme pokračovat. Pojď, teda tu 
G dur.”
Ž: “Ta má dvě béčka, že jo?”
U: “Ne, jeden křížek.”
13:49
Ž: “Jakto křížek? Vždyť jste mi minule říkala, že 
mám hrát B dur a ta má 2 béčka.”
U: “Takže jsem ti stupnici zadávala!”
13:50
Ž: “A jó vlastně, já na to úplně zapomněl, promiň-
te.”
U: “A já jsem úplně zapomněla ti ji napsat do žá-

kovský, takže jsme zapomněli oba. A teď pojď, ale 
tu G dur. Gé jako GUSTAV.”
Ž: “Jo, ahá, vy jste říkala ‚Gé‘ dur, ne ‚Bé‘ dur, ten 
mikrofon je fakt blbej.”
U: “To nevadí. Hlavně už nic nevypínej a  pojď 
hrát G dur, gé jako GUSTAV.”
13.51
Ž: “No ale, jaký má ta G dur předznamenání?”
U: “To bys měl vědět, navíc jsem to před chvílí 
říkala.”
Ž: “Jeden křížek?”
U: “Ano. Pojď už prosím hrát.”
13:52
———gé, á, há, cé nějaký divný hluk v mikrofonu 
———
13.53
U: “Hele, asi ti fakt blbne ten mikrofon, já teď sly-
ším jen divný šumění.”
Ž: “Ne, to on brácha jenom luxuje. On to dělá 
vždycky naschvál, když hraju, aby mě nemusel 
poslouchat.”
U: “A  nemůžeš ho poprosit, aby ještě 20 minut 
vydržel, že máš hodinu? A že mu moc děkujeme.”
Žák odbíhá od počítače ven ze svého pokoje
13.54 
Ž (z dálky): “Brácha, pančelka na  skype říká, že 
toho máš nechat, že máme hodinu.”
Žák přiběhne udýchaný do pokoje
13.55
Ž: “Tak brácha šel vysávat do pokoje, to je o patro 
výš, tak ho tolik neuslyšíme.”
U: “To je hodný, můžeme teda ještě jednou tu 
G dur? Gé jako GUSTAV.”
Ž: “A, pančelko, už jste viděla naši kočku?”
U: “Minule si mi ji ukazoval, jak se jí daří?”
Ž: “No tak já vám ji přinesu ukázat!”
Žák odbíhá z pokoje
13.56
Ž (z dálky): “Brácha, kde je Micka?”
Dalšímu rozhovoru sourozenců už není rozumět
13:57 Žák přichází udýchaný do pokoje
Ž: “Já jsem Micku nenašel, ale tak vám tady nesu 
ukázat našeho kocoura.”
U: “Aha, to jsem nevěděla, že máte dvě kočky.”
Ž: “Ne, jenom jednu kočku. Tohle je k o c o u r.”
U: “Aha, super. Tak můžeme vyzkoušet, jest-
li vydrží poslouchat tu stupnici G dur. Gé jako 
GUSTAV.”
13.58 Otevírají se dveře pokojíčku a přichází starší 
brácha
(z dálky): “Sem ti přines tu Micku, jaks před chvílí 
chtěl.”
Ž: “Pančelko, to je můj starší brácha a  tohle 
Micka.”
U: “Jé, těší mě. Tvůj brácha taky na něco hraje?”
13.59 Bouchnou dveře bez odpovědi,
uvnitř pokoje zůstává můj žák XXX a  dvě kočky, 
vlastně jen jedna kočka a jeden k o c o u r
14:00
Ž: “On šel brácha zase vysávat.”
U: “To je hodný, že pomáhá s úklidem. Tak pojď, 
otestujeme obě kočky na tu Gé-
Ž: “To je kočka a K O C O U R.”
U: “Jasně, promiň, tak pojď tu G dur. Gé jako 
GUSTAV.”
Ž: “Vy nějakého Gustava znáte? Že to pořád opa-
kujete.”
U: “Neznám, tak já si příště vymyslím něco ji-
ného. Teď pojď na  tu G dur. Gé jako...ehm... 
GABRIEL.”
Ž: “To je teda ještě blbější jméno.”
14.01
———gé, á, há, cé, dé mňaaaaaaaaau vrrrrrrrau 
mňauuuu mňaaauuu vrrrrrr———
14.02
Ž: “Oni se začali prát. Oni totiž nemůžou být spo-
lu v jedné místnosti, to se vždycky servou. Tak já 
je odnesu.”
Žák odbíhá z pokoje a v každé ruce drží jednu koč-
ku, teda kočku a  k o c o u r a
14.03 Ticho a prázdný pokojíček
Žák přibíhá udýchaný do svého pokojíčku
14.04
Ž: “Tak kočka je venku a kocour v obýváku.”
U: “Super, tak stupnici jsme řekněme skoro za-
hráli. Ted’ pojď na etudu.”
Ž: “Jakou etudu?”
U: “Tu, co jsem minule zadávala.”
14.05 - 14.07 Žák hledá noty ve  štosu papírů 
a učitelka rychle znovu zadává přihlašovací údaje 
do iZUŠ, aby se podívala, kterou etudu mu minule 
zadala
14.08 Žák drží těsně před kamerou nějaký papír 
s notami
Ž: “To je tahle?”
U: “Já to vidím rozmazaně, musíš to dát dál 
od kamery.”
Ž: “Tahle?”
U: “A není u ní číslo? Já to furt nemůžu přečíst.”
Ž: “Desítka.”
U: “Ta byla už na  minule, na  dnešek byla jede-
náctka.”
Ž: “Aha, já ale cvičil desítku.”
U: “To nevadí, aspoň bude perfektně připravená. 
Pojď mi ji zahrát.”
14.09
———první dva takty etudy č. 10 ———
14.10
U: “To stačí.”
Žák ale hraje plynule dál 
———další dva takty etudy č. 10 ———
U: “Haló? Slyšíme se? Říkám, že nemusíš hrát 
dál.”
Ž: “Říkala jste něco? Vy jste se zase zasekla.”
U: “To nevadí. V té etudě jsou dva křížky, ty hra-
ješ jen jeden a zapomínáš na cis.”
Ž: “Aha.”
14.11
———znovu první dva taky etudy č. 10 ———
Ticho
Spojení bylo přerušeno, zkontrolujte kvalitu připo-

jení
14.12 Vyzvánění
Ž: “Haló, vy jste to asi omylem vypla.”
U: “No, nějak mi to vypadlo. Nejdřív se to zaseklo 
a pak to vypadlo.”
Ž: “A jakou máte rychlost připojení?”
U: “Eh? To nevím, jak zjistit. Teď pojď, prosím tě, 
zahrát aspoň kousek té etudy.”
14.13 Žák hraje, ale něco mu vrtá v hlavě
———potřetí první dva takto etudy č. 10 ———
Ž: “Jak to, že nevíte, jak to zjistit? Já vám to řeknu.”
U: “Nikdy jsem to ještě nedělala. Pojď ještě pro-
sím hrát.”
14.14
———další takty etudy č. 10———
U: “Haló, pořád tam jsou dva křížky.”
Ž: “Tak já to vezmu ještě jednou.”
———počtvrté první dva takty etudy č. 10———
U: “Ten začátek hrát nemusíš, ten ti jde dobře.”
Ž: “Tak já vezmu druhý řádek.”
14.15
———dva takty druhého řádku etudy č. 10 ———
14.16 Do pokoje přichází maminka
R: “Promiňte, ale nám za chvíli začíná matika.”
U: “To nevadí, nám to stejně dneska moc nešlo.”
R: “Já jsem vás dneska ani neslyšela, protože starší 
syn luxoval.”
14.17
U: “Tak zase za týden ve stejnou dobu?”
R: “Ano za týden, děkujeme. Na shledanou.”
Ž: “Na shledanou.”
U: “Na shledanou.”
Hovor ukončen, ohodnoťte prosím kvalitu hovoru
U: “Jéžiš, vždyť já jsem mu zapomněla zadat látku 
do příště!”

Příběh je fikce poskládaná ze střípků z on-line ho-
din.

Tímto bych chtěla poděkovat všem rodičům 
a žákům za trpělivost, instalaci nových aplikací 
a zejména za ochotu hrát v době koronavirové 
krize!

n Barbora Kulichová

No hurá, ostrov Krk a náš kemp Bunculuka!

„Hele, počkalo na nás,“ ukazuji k místu, kde jsme 
měli stan i loni. 

Po termosce kávy mi srdce šlape jak vrtačka s pří-
klepem, ale já ze sebe shazuji školní rok a s ním 
všechno své oblečení. Jsme přece v oficiálním ráji 
nudistů. Odcházím na  umývárku. Panečku, ta 
podoba! Děvče v šatičkách mi připomíná žákyni. 
JE TO ONA! Teď přijela.

Rychle mobilizuji herecké vlohy. Musím se celý 
schovat za svůj kartáček na zuby...! 

Pane učiteli, Vy jste tady taky?“

n Jaroslav Dvorský

Základní 
umělecká
škola Trutnov
1945 — 2020

Děkujeme vám z celého srdce a těšíme se na další 
společně strávené roky, další kulturní akce – kon-
certy, vystoupení, plesy, výstavy – na příští výzvy, 
na každý další školní den. 

Jsme na  konci novin, které držíte v  ruce, jsme 
uprostřed oslav 75. výročí založení školy a  jsme 
v jednom kole. Jsme vděční, nadšení a šťastní. 

Držte nám palce! 

n Jeden za všechny (všichni za ZUŠku)
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